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كسى كه نياز مؤمنى را بدون هيچ گونه كوچك كردن او برطرف 
نمايد خداوند متعال او را در بهشت جای خواهد داد. 

گ�روهفرهنگوهنر: یکی از انتقادات پرتکرار در نشس��ت 
تهیه کنندگان س��ریال های تلویزیونی با حمید ش��اه آبادی، 
معاون س��یما، به مس��ائل مالی بازمی گش��ت. اما آیا مساله 
اصلی سریال س��ازی در تلویزیون»پول« اس��ت؟ به گزارش 
»وطن امروز«، در حالی که بیش��تر سریال های تلویزیونی 
از نداشتن قصه رنج می برند، تهیه کنندگانی که در نشست 
با معاون جدید رس��انه ملی حضور داشتند، در این باره کم 
صحبت کرده اند و عمده مشکلات حوزه سریال سازی را به 
مس��ائل مالی معطوف کرده  و خواستار حمایت های بیشتر 
در این حوزه شده اند. بر اساس گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
س��یما مهدی فرجی، حسن نجاریان، الهام غفوری و برخی 
تهیه کنن��دگان دیگر ب��ه طور خاص به مش��کلات مالی و 
بودج��ه ای و ع��دم حمایت های اینچنینی اش��اره کرده اند. 
مه��دی فرجی، تهیه کننده »نون خ« با تأکید بر اینکه باید 
بیش��تر از تهیه کنندگان حمایت ش��ود، گفته اس��ت: »در 
ش��رایط س��خت مالی کنونی، نیاز است کمک بیشتری به 
تهیه کنندگان ش��ود«. فرجی یکی از تهیه کنندگانی است 
ک��ه همواره از حمایت تلویزیون برخ��وردار بوده و در حال 
حاضر به طور همزمان پروژه های »نون خ 3« و »صفر21« 
را در دس��ت دارد؛ سریالی که این روزها بخشی از انتقادات 
را متوج��ه خود کرده اس��ت. الهام غفوری نیز در نشس��ت 
تهیه کنندگان تلویزیون با معاون سیما، به اختلافات فاحش 
دستمزدهای نمایش خانگی و تلویزیون اشاره کرده و گفته 
است: »پرداختی ها در رسانه های رقیب در حوزه آثار نمایشی 
سبب شده تا بازیگران حرفه ای به دلایل مالی و اختلافات 
فاحش در پرداخت دستمزدها انگیزه لازم را برای همکاری 
مجموعه های تلویزیونی نداشته باشند«. جالب اینجاست که 
تهیه کننده مجموعه سریال های پایتخت اختلافات فاحش 
دستمزدهای نجومی رسانه های رقیب تلویزیون را مورد اشاره 
ق��رار داده، آن هم در حالی که هنوز درباره پروژه پایتخت 
6، جزئیاتی منتش��ر نشده اس��ت و وضعیت این سریال به 
جایی رسید که سیمافیلم صراحتا اعلام کرد مسؤولیت این 

مجموعه با این مرکز نیست و بخش بازرگانی تلویزیون زیر 
نظر معاون وقت سیما )سید مرتضی میرباقری( آن را تولید 
کرده است. اعداد شگفت انگیزی که برای این سری از پروژه 
پایتخت مطرح می شد تقریبا با شبکه نمایش خانگی تفاوتی 
نداش��ت. با همه اینها انتقادات فراوانی متوجه این فصل از 
مجموعه پایتخت ش��د. شرایط قس��مت پایانی این سریال 
وضعیت��ی را ایجاد کرد که عبدالعلی علی عس��گری، رئیس 
س��ازمان صداوسیما با دس��تور ویژه جهت بررسی حواشی 
قس��مت آخر پایتخت خطاب به معاون سیما نوشت: »لازم 
است بررسی شود که این اقدام حاصل اشتباه، بی توجهی و 

وادادگی است یا نتیجه عملیات مرموز و فتنه انگیز »ستون 
پنجم فرهنگی دشمن«. 

تع��داد دیگری از تهیه کنندگان نیز با اش��اره به مس��اله 
حمایت از تهیه کنندگان، وجوه بودجه ای را پررنگ کرده اند 
اما واقعیت این است که حتی با همین اختلاف قیمت ها در 
نمایش خانگی و صداوسیما، حتی با همین میزان بودجه ای 
که سریال ها دریافت می کنند، آثار نمایشی کم کیفیتی تولید 
می کنند؛ سریال هایی که حتی با همین اعداد و برآوردهای 

فعلی هم گران هستند. 
برخ��ی دیگ��ر از تهیه کنندگان البته اش��اره های خوبی 

به ماجرای قصه نیز داش��ته اند. بر اس��اس گ��زارش پایگاه 
اطلاع رسانی سیما، مجید مولایی، تهیه کننده سریال »بانوی 
عمارت« نیز با تأکید بر اینکه نیاز اس��ت شناخت بهتری از 
مخاطبان حاصل شود، تصریح کرد: »حتما نیاز است از تکرار 
کلیشه ها در سریال سازی خودداری کرد و طرح های جدید 
و تولیدات بهتری داشت«. واقعیت هم همین است، »قصه« 

مساله اصلی سریال سازی در تلویزیون است. 
اما حمید شاه آبادی، معاون جدید سیما نیز در این جلسه 
ب��ا تأکید بر پیگیری دغدغه ه��ای بحق در حوزه تولید آثار 
نمایش��ی وعده داد تحولات ساختاری در سیما برای روان 
ش��دن روند تولید آثار تلویزیونی بر مبنای برنامه ای مدون 
پیگیری ش��ود. وی با اشاره به تولید حدود 12۰۰ قسمت 
س��ریال تلویزیونی در س��ال تصریح ک��رد: تهیه کنندگان 
مجموعه های نمایشی به عنوان عناصر فرهنگی کشور باید 
صاحب اعتبار و توانایی باش��ند و ب��ا به کارگیری خلاقیت، 
آثار فاخر و جذاب برای بینندگان تدارک ببینند. شاه آبادی 
مساله ای قابل تامل را نیز مطرح کرد. وی با تأکید بر اینکه 
صداوس��یما رسانه ای جریان ساز است، تصریح کرد: یکی از 
علت های مش��کلات موجود در راه تولید آثار تلویزیونی آن 
اس��ت که دنیای نویسندگان با نیاز آنتن متفاوت است؛ در 
حالی  که باید میان رسانه ای تجاری با رسانه ای جریان ساز 
همچون صداوسیما تفاوت قائل شد. معاون سیما با تشریح 
چش��م انداز و افق مدنظر برای تقویت تولیدات نمایشی در 
آنتن رس��انه ملی گفت: تمرکز بر نظارت، تصویب فیلمنامه 
و برآورد قراردادها را برای کمک به بهبود تولیدات نمایشی 
اجتناب ناپذی��ر می دانم و بر این ب��اورم که برای تولید آثار 

جریان ساز، باید موانع را برطرف کنیم. 
پیش ت��ر در »وطن ام��روز« به این موض��وع پرداختیم 
ک��ه سریال س��ازی در دام »محافظ��ه کاری در ژان��ر« و 
»کلیشه پردازی« افتاده است و یکی از پیشنهادها به معاون 
س��یما این است که فرآیندهایی را که به محافظه کاری در 

این حوزه می انجامند، اصلاح کند. 

چرادغدغهبرخیتهیهکنندگاندرنشستبامعاونسیمایرسانهملیصرفامعطوفبهمسائلمالیبود

مسأله اصلی »قصه« است، پول نیست

تهیه کننده سریال موسی)ع( گفت: این 
پروژه با کارگردان جدید و البته مشاوره آقای 
شورجه کار را آغاز می کند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران، سیداحمد میرعلایی، تهیه کننده 
سریال موسی درباره ادامه ساخت این سریال 
ب��ا کارگردان جدید گفت: با توجه به اینکه 
س��لامتی آقای ش��ورجه برای ما و رس��انه 
ملی مهم اس��ت، با اطلاع و هماهنگی وی، 
کارگردان جدید بر سر کار حضور پیدا کرد 
تا کار را با مشاوره آقای شورجه ادامه دهد. 

امیدواریم آقای ش��ورجه با سلامت کامل به گروه بپیوندد. 
وی ادام��ه داد: س��لامت چهره های انقلابی ، ارزش��مند و 
کم نظیری همچون آقای ش��ورجه به عنوان چهره ماندگار 
فرهنگ و هنر برای رس��انه ملی بس��یار مهم است و حفظ 
یک چهره کم نظیر فرهنگی از س��اخت یک س��ریال برای 

رس��انه ملی مهم تر است. میرعلایی عنوان 
کرد: کارگردان جدید با مشاوره جدی آقای 
شورجه کار را آغاز می کند، کارگردان جدید 
فعلا در حال خواندن فیلمنامه است و بزودی 
کار را شروع خواهیم کرد. به گزارش »وطن 
امروز«، سریال موسی یکی از پروژه های ویژه 
تلویزیون در سال های اخیر است که در رده 
کاره��ای تاریخی الف فاخر قرار می گیرد و 
تاکنون حرف و حدیث های فراوانی پیرامون 
تولید آن وجود داش��ته اس��ت. با کسالت و 
بیم��اری جمال ش��ورجه که در ابتدا قرار ب��ود کارگردانی 
این س��ریال را عهده دار شود، حالا از حضور یک کارگردان 
جدید برای س��اخت این سریال سخن به میان آمده است، 
البته اهمیت و بزرگی پروژه سریال موسی)ع( می طلبد که 

کارگردانی خبره عهده دار این مسؤولیت شود.

س��ومین فصل برنام��ه »فرمول یک« به 
تهیه کنندگ��ی و اج��رای س��ید علی ضیا از 
دوش��نبه 26 آبان ماه روی آنتن شبکه یک 
می رود. به گزارش »وطن امروز«، مدیر گروه 
اجتماعی شبکه یک با اعلام این خبر افزود: 
از آنجا که قرار اس��ت این برنامه به انتخاب 
چهره مردمی سال منجر شود، مسلما یکی 
از اهداف آن هم معرفی افرادی است که در 
انسان دوستانه ای  سطح جامعه فعالیت های 
انجام می دهند و به نحوی حال مردم را خوب 

می کنند، بویژه در این ش��رایطی که بیماری کرونا جامعه و 
مردم را در برگرفته است؛ بنابراین بنای فصل جدید »فرمول 
یک« دعوت از افراد خیری اس��ت که در ترویج کار نیک و 
خیرخواهانه نه تنها پیش��قدم هس��تند بلکه الگوسازی هم 
می کنند. فضل الله شریعت پناهی تاکید کرد: »فرمول یک« از 

دوشنبه 26 آبان ماه با ساختار جدید، حال و 
هوای جدید و در ساعت جدید پخش خواهد 
شد. او اظهار کرد: »فرمول یک« دیگر برنامه 
روتین روزانه نیست، بلکه قرار است برنامه ای 
شبانگاهی باشد که 3 شب در هفته و روزهای 
دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه پس از سریال 
شبانگاهی پخش شود. شریعت پناهی با بیان 
اینکه فصل جدید فرمول یک تولیدی خواهد 
بود، عنوان کرد: قطع��ا فضای این برنامه با 
س��اختاری جدید، در عی��ن گفت وگو محور 
بودن، فضای ش��اد و مفرح و آرام بخشی را به همراه خواهد 
داشت. »فرمول یک« به تهیه  کنندگی سیدعلی ضیا، کاری 
از گروه اجتماعی شبکه یک سیما است که دوشنبه، سه شنبه 
و چهارش��نبه هر هفته ساعت 23:1۵ و به مدت ۷۰ دقیقه 

پخش خواهد شد.

جزئیاتیتازهازسریال»الفویژه«تلویزیون

موسی)ع( را   کارگردان جدید می سازد

در طول نزدیک به 1۰ س��ال گذش��ته از آغاز بحران در 
سوریه و برخی کش��ورهای منطقه، همواره سوالات فراوانی 
درباره این بحران در افکار عمومی وجود داشته که رسانه ها 
پاسخ مناسبی به آن نداده اند. به گزارش »وطن امروز«، اقناع 
رس��انه ای در این حوزه آنچنان که باید صورت نگرفته است. 
همواره محافظه کاری ها و مصلحت سنجی هایی وجود داشته 
و باعث شده رسانه زبان گویایی برای تشریح اتفاقات و مسائل 
مربوط به بحران سوریه نداشته باشد. گاهی به خاطر همین 
محافظه کاری، تولیدات درخوری هم درباره این بحران ساخته 
نش��ده است و دست رس��انه برای اقناع خالی بوده است. در 
ای��ن میان برخی تولیدات ب��ا صراحت و البته رعایت جهات 
فرمی قابل قبول نیز تولید شده اند که تعداد آنها زیاد نیست. 
»سوریه، پرونده یک بحران بزرگ« یکی از مستندهای خوبی 
اس��ت که در عین رعایت ظرافت های مستندس��ازی، دارای 
محتوای ش��جاعانه تری نس��بت به دیگر مستندهای مربوط 
به ماجرای س��وریه اس��ت. سیاوش س��رمدی، تهیه کننده و 
کارگردان مستند »سوریه، پرونده یک بحران بزرگ« گفته 
است: روایت  این فیلم کمی متفاوت با روایت هایی است که 

تاکنون از س��وریه بیان ش��ده است 
و س��عی کردیم زمینه های بحران را 

دقیق تر شناسایی کنیم. 
وی با اشاره به سوژه این مجموعه 
مس��تند، گف��ت: این فیلم مس��تند 
روزشمار اتفاقات و بحران های سوریه 

است. از زمینه های شکل گیری آن در سال 2۰11 تا 2۰18 
که می توان گفت تقریبا جنگ تمام ش��ده اس��ت را روایت 
کرده است. وی با اشاره به حجم بالای اتفاقات و حوادث در 
س��وریه، گفت: از آنجا که حجم حوادثی که در س��وریه رخ 
داده بس��یار زیاد اس��ت و بازیگران بسیار زیادی دارد، با کار 
سختی مواجه بودیم. آنقدر اتفاقات در سوریه زیاد بوده است 
که حتی افرادی که درگیر آن بوده و مسؤولیت داشتند نیز 
همه جزئی��ات را نمی دانند، بنابراین ب��ا موضوع پیچیده ای 
روبه رو هس��تیم. برای مثال خیلی از کش��ورها در طول این 
سال ها موضع شان نسبت به این بحران و داعش تغییر کرد. 
برای مثال عربس��تان در نیمه اول اتفاقات بازیگر اصلی بوده 
ام��ا بعدا قطر و ترکی��ه آن را حذف کردند. البته در مجموع 

باید بگویم که ایده کلی مان از ساخت 
این مستند پاسخ به این پرسش مهم 
است که »چرا ایرانیان باید در سوریه 

حضور داشته باشند؟«
س��رمدی با اش��اره به اینکه این 
مجموعه مس��تند نگاهی متفاوت به 
بحران در سوریه داشته و با مستندهایی که تاکنون ساخته 
ش��ده اس��ت، تفاوت دارد، گفت: برای مثال از نظر ما داعش 
وابسته به عربستان است، در حالی که عربستان در دوره هایی 
از داع��ش حمایت کرده و در دوره هایی دیگر از آن حمایت 
نکرده است. روایت  ما در این فیلم کمی متفاوت با روایت هایی 
است که تاکنون بیان شده است. در این فیلم با هیچ مسؤول 
ایرانی صحبت نش��ده و تمام مصاحبه ش��وندگان مسؤولان 
خارجی اند. حتی حدود 4۰-3۰ درصد مصاحبه شوندگان ما 
معارضان  هس��تند، یعنی کسانی که با بشار اسد مخالفند و 
در این فیلم نظرش��ان را می شنویم. وی اضافه کرد: در این 
فیل��م با اف��رادی حرف زدیم که قبلا حتی در مس��تندهای 
خارجی هم حرف نزده بودند. برای مثال با رابرت فیس��ک، 

خبرنگار ایندیپندنت مصاحبه کردیم که یکی از تحلیلگران 
برجسته خاورمیانه است و بتازگی درگذشته است. با مسؤولان 
جنبش حماس گفت وگو کردیم و... این مستند در ۵ کشور 
تصویربرداری ش��ده و نخس��تین کاری اس��ت که در جهان 
س��اخته ش��ده که در آن مس��ؤولان حماس درباره اتفاقاتی 

ناگفته توضیح می دهند. 
کارگردان مس��تند »سوریه، پرونده یک بحران بزرگ« با 
اشاره به روند تولید این فیلم گفت: ساخت این مستند نزدیک 
به 4 سال طول کشید. از سال 139۵ تولید را آغاز کردیم و تا 
امسال ادامه داشته است. خیلی از اتفاقاتی که در ماه های اخیر 
رخ می دهد و به آن پرداختیم در سال 139۵ اصلا رخ نداده 
بود. در ابتدا 4 قسمت ساختیم اما آنقدر اتفاقات جدیدتر رخ 

داد که تصمیم گرفتیم 4 قسمت دیگر بسازیم. 
مس��تند 8 قسمتی »س��وریه، پرونده یک بحران بزرگ« 
تولید مشترک مرکز مستند سوره و شبکه مستند است و از 
پنجشنبه گذشته 22 آبان در جدول پخش شبکه مستند قرار 
گرفته اس��ت. این مجموعه پنجشنبه ها ساعت 22 از شبکه 
مستند پخش و روزهای یکشنبه ساعت 2۰ بازپخش می شود. 

مه�دیطاهرخان�ی:بعض��ی چیزها به تلخی زهر اس��ت 
ولی با علاج دارو؛ درس��ت ش��بیه مستند خوش ساخت و 
تکان دهنده »بیجه« که ابعاد هولناکی از مهم ترین فاجعه 
جنایی دهه 8۰ تاریخ ایران را روایت می کند. این مستند 
ساخته »میکائیل دیانی« در 6۵ دقیقه همه آنچه را لازم 
است بی هیچ پرده پوشی و اغماضی به کام بیننده می ریزد؛ 
با رعایت همه اس��تانداردها و رعایت اصول حرفه ای یک 
روایت مستند. متاسفانه فیلم تا این لحظه اکران عمومی 
نشده است. در یک اکران خصوصی به همراه تنی چند از 
همکاران، موفق به دیدنش شدیم و از تاثیرگذاری اش همین 
ب��س که در پایان همانند اف��رادی بودیم که گویی با یک 
قطار برخورد کرده اند. ما چه چیزی از 2۰ سال قبل درباره 
یکی از تلخ ترین پرونده های جنایی تاریخ ایران می دانیم؟ 
دهه شصتی ها شاید چیزهایی را به یاد داشته باشند اما 
دهه هفتاد و هش��تادی ها چه؟ دکترین احتیاط می گوید 
لازم نیست همه چیز را برای مردم شرح دهیم؛ می ترسند، 
کام شان تلخ می شود و ده ها دلیل دیگر از منظر خودشان 
که نباید چنین مستندی را عرضه همگانی کرد اما این کار 
تنها پنهان کردن خاکروبه ها زیر قالی خانه است. هیچ چیز 
را درمان نمی کنیم، از هیچ چیز جلوگیری نمی کنیم، چون 

سواد جامعه هیچ پیشرفتی نسبت به دهه 8۰ نکرده است. 
برخی ها به محض دیدن »مستند بیجه« که درباره جزئیات 
جنایات هولناک قاتل سریالی به نام »محمد بیجه« است، 
می گویند لازم نیست این همه تلخی را همچو زهر به رگ 
جامعه تزریق کنیم اما سوال جدی و اساسی این است که 
دیدن و پرداختن به این موضوع مهم از بعد روانشناسانه، 

بعد از 2 دهه زهر است یا دارو؟ 
هر 2 تلخ اند اما یکی کشنده و دیگری شفابخش. چند 
نفرتان می دانستید که بعد از قتل چهارم، با پیگیری خانواده 
یکی از مقتولان، قاتل سرشناس دستگیر شد اما متاسفانه 
مس��ؤولان پرونده، با بی دقتی و اهمال، خیلی راحت یک 
قاتل را به واس��طه پیدا نکردن هیچ سرنخی رها کردند تا 
برود و ۵ برابر آنچه تا قبل کشته است را بکشد! محمد بیجه 
س��رانجام در دام پلیس افتاد و به دار مجازات آویخته شد 
اما چند نفرتان می دانستید همه آن 2۰ و اندی خانواده به 
واسطه فقر مطلق، حاضر شدند از قصاص قاتل عزیزان شان 

بگذرند تا دیه کامل را از دولت بگیرند؟ من نمی دانستم، یا 
به یاد نداشتم یا از خاطر برده بودم که همه آن خانواده های 
فقیر از خون جگرگوشه های شان گذشتند برای رسیدن به 
دیه. البته برای قاتل سریالی هیچ راه فراری وجود نداشت 
چرا که عوض قصاص نف��س، بار دیگر در دادگاهی مجزا 
به جرم افساد فی الارض به اعدام محکوم شد و در فاصله 
چند روز به پایان سال 1383 به آنچه لایقش بود رسید. 
نمی دان��م و خب��ر ن��دارم آیا قرار اس��ت این مس��تند 
خوش ساخت و تاثیرگذار توسط تهیه کننده اکران عمومی 
شود یا به واسطه همان احتیاط های همیشگی و ترمزهای 
بی علت به گوش��ه ای از آرشیو بخزد؛ آرام و بی صدا. گویی 
پنهان کردن این پرونده باعث اصلاح جامعه می ش��ود اما 
در یک چیز اطمینان دارم، اگر مستند بیجه 2 سال قبل 
ساخته می شد و همه یک بار آن را می دیدند، شاید امروز با 
پرونده تازه پیرمرد قاتل در شرق پایتخت مواجه نمی شدیم؛ 
قاتل��ی که تصور می رود علاوه ب��ر یک دختر نوجوان 1۵ 

س��اله، چندین قتل دیگر انجام داده اس��ت اما نکته این 
پرونده تازه، ش��باهتش به قصه بیجه اس��ت. 1۵ ماه قبل 
به واس��طه پیگیری های پدر دختر گمشده، پلیس موفق 
به دس��تگیری این پیرمرد می شود و در خانه عجیبش به 
کفش های دخترانه بر می خورد. اما همانند بیجه که بار اول 
موفق شد براحتی از دست قانون بگریزد و قتل چهارمش را 
به عدد 2۰ و 21 برساند، گویا پیرمرد قاتل هم 1۵ ماه بعد 
از اینکه بار اول دس��تگیر شد و پلیس نتوانست به چیزی 
برسد، رها شد تا چندین قتل دیگر را براحتی انجام دهد. 
این ش��باهت همانند سیلی محکمی است به صورت همه 
ما؛ به مایی که به عنوان رسانه به وظیفه اصلی خود عمل 
نکردیم؛ مردم مان همان مردم زمان بیجه هستند، متاسفانه 
گویا باز دچار همان قصور ساده 2 دهه قبل شدیم. کاش 
عوض امروز چند سال قبل بیجه را می ساختیم و به تک تک 
مردم و مسؤولان امنیتی و قضایی نشان می دادیم تا زنگ 
خط��ر را به صدا در بیاوری��م؛ وقتی یک قاتل را بعد از بار 
اول گرفتن، رها کنیم چه عواقبی در انتظارمان است. گویا 
ما همه از آن لحظه به بعد شریک جرم او هستیم. می دانم 
این حرف ها تلخ است اما باید تلخی را همانند دارو به کام 

مردم ریخت؛ به بهای آگاهی. 

صفرتاصدبحرانسوریهدر»سوریه،پروندهیکبحرانبزرگ«

گفت وگوهایی خاص در مستندی متفاوت
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خاطرهمادرشهیدانخالقیپور
ازشهیدآوینی

برنامه تلویزیونی »به اضافه مستند« هفته گذشته با 
پخش مس��تند »مظنه« روی آنتن شبکه مستند رفت. 
پس از پخش مس��تند، میز گفت وگوی برنامه با حضور 
مادر ش��هیدان خالقی پور که 3 فرزند خود را در 8 سال 
دفاع مقدس تقدیم کرده است، برگزار شد. به گزارش »وطن 
امروز«، مادر شهیدان خالقی پور در بخشی از صحبت های 
خود در برنامه »به اضافه مس��تند« با اشاره به خاطره ای 
ناگفته از شهید آوینی خاطرنشان کرد: خاطرم هست وقتی 
برای اعزام علیرضا به جبهه به ستاد رفته بودم، آقایی آنجا 
نشسته بود که از من پرسید شما همسرتان جبهه است، 
داوود ش��هید شده و پسر دوم تان هم در منطقه است، از 
اینکه پسر سوم تان را به جبهه می فرستید ناراحت نیستید؟ 
پاسخ دادم از این ناراحتم که چرا پسران کمی دارم،  ای 
کاش به تعداد موهای سرم پسر داشتم و در این راه فدا 
می کردم. آن آقا سرش را تکان داد و اشک ریخت. به من 
گفت امکان دارد این جمله تان را دوباره تکرار کنید؟ دوباره 
تکرار کردم و باز هم اشک ریخت. بعدا فهمیدم آن آقا که 
روبه رویم بود، سید شهیدان قلم، مرتضی آوینی بوده است. 

آن موقع متوجه نشدم و بعدها فهمیدم. 

ادایدینبهحاجقاسمدر»خانهامن«
حمیدرضا پگاه، بازیگر نقش کمال در سریال خانه امن، 
درباره این سریال گفت: بعد از اینکه سردار سلیمانی به 
شهادت رسیدند این تصمیم گرفته شد در سریال »خانه 
ام��ن« ادای دین کنیم. همان تکیه کلامی که در تیزرها 
م��ردم دیده اند زیاد در داس��تان داریم، الان هم جزئیات 
بیشتری از آن اتفاقات نمی گویم تا از جذابیت تماشایش 
کم نکند. از رشادت ها و فعالیت های ایشان گفته می شود 
و آن سکانس هم واقعا دیدنی است و باید کامل ببینید، آن 
 وقت بهتر می توان درباره اش صحبت کرد. ایشان در خط 
مقدم مبارزه با داعش بودند و اینجا درباره گوشه خیلی 

کوچکی از فعالیت های ایشان صحبت می شود.

کتابخوانیدرشبکهنمایش
ش��بکه نمایش به مناسبت پیش رو بودن روز کتاب و 
کتابخوان��ی، در ژانر منتخب هفتگی خود به فیلم هایی با 
مضامین این روز می پردازد. به گزارش روابط عمومی شبکه 
نمایش، این شبکه با توجه به اهمیت »کتاب و کتابخوانی« و 
توجه رسانه ملی به ترویج این موضوع، فیلم هایی با مضامین 
کتابخوانی و نویسندگی را در جدول هفتگی خود قرار داده 
اس��ت که هر روز ساعت 19 در بخش موضوعی منتخب 
پخش خواهد شد. همچنین این شبکه ساعت 21 در بخش 
صحنه گران به مرور آثار و فیلم های مل گیبسون خواهد 
پرداخت. این هفته شبکه نمایش در بخش موضوع منتخب 
هفتگی خود به فیلم هایی با مضامین کتابخوانی و نویسندگی 
می پردازد که از شنبه تا جمعه به ترتیب »میزری«، »دزد 
و نویسنده«، »نابغه«، »خانم پاتر«، »خانه خلوت«، »چارلز 
دیکنز- مردی که سرود سال نو را نوشت« و »عجیب تر از 
داستان« پخش خواهند شد. همچنین این شبکه در بخش 
صحنه گران به مرور آثار مل گیبسون، بازیگر و کارگردان 
می پردازد. او توانست با کارگردانی و بازی اش در نقش اصلی 
»شجاع دل« آنچنان مورد توجه تماشاگران و منتقدان قرار 
بگیرد که همزمان 2 جایزه اسکار را برای بهترین فیلم و 

کارگردانی از آن خود کند. 

کدویژهسیمافیلم
برایتولیداتکرونایی

مهدی آذرپندار، مدیر گروه فیلم و سریال شبکه 3 درباره 
اینکه هزینه تولیدات در شرایط کرونایی چقدر افزایش پیدا 
کرده است، گفت: خوشبختانه در سیمافیلم یک کد ویژه 
برای هزینه های کرونایی تولیدات در نظر گرفته شده است 
که مربوط به هزینه فراهم کردن ماسک و دستکش و تست ها 
و مواردی از این قبیل است. به گزارش مهر، آذرپندار افزود: 
البته باید گفت تاثیر مستقیم کرونا در افزایش هزینه ها به 
نسبت تاثیر غیرمستقیم آن ناچیز بوده است. البته در این ایام 
و شرایط سخت اقتصادی هزینه ها به طور کل بالاست ولی 
به طور مثال از نتایج غیرمستقیم کرونا، موارد مربوط به بهره 
گرفتن از بازیگرانی با سنین بالاتر است که در شرایط کرونایی 
آسیب پذیرتر از سایرین هستند و در نتیجه، دستمزدهای شان 
چند برابر شده است. وی اضافه کرد: در بحث حمل و نقل هم 
این هزینه ها بیشتر شده است، چون قبلا با یک ماشین 3 نفر 
جا به جا می شدند و الان امکان این کار نیست. یا اگر سریالی 
در شهرستان تولید شود و مساله اسکان وجود داشته باشد، 
حتم��ا باید برای هر نفر یک اتاق جداگانه گرفت. مراودات، 
غذا و... همه هزینه های ش��ان بالاتر رفته است یا در برخی 
لوکیشن ها مثل همان بیمارستان نمی توان کار کرد و باید 
دکور ساخت. از همه مهم تر اینکه ساعت کار عوامل پایین 
آمده است و نمی توان خیلی به گروه فشار آورد. مثلا اگر یک 
نفر سردرد داشته باشد، کسی ریسک نمی کند و او را راهی 
منزل می کنند و این باعث می شود خلل در کارها پیش بیاید 

که البته چاره ای هم نیست.

»کمند«رویآنتنرادیونمایش
س��ریال اجتماعی »کمند« تولید اداره  کل هنرهای 
نمایش��ی رادیو به کارگردان��ی میرطاهر مظلومی، برای 
پخش از ش��بکه های رادیویی نمایش و تهران آماده شد. 
به گزارش تس��نیم، سریال رادیویی »کمند« به سفارش 
رادی��و تهران در اداره  کل هنرهای نمایش��ی رادیو تولید 
شده است که از رادیو نمایش نیز پخش می شود. داستان 
این سریال رادیویی که روح الله نوری آن را نوشته درباره 
دغدغه های اجتماعی دختری جوان به نام کمند است. در 
سریال رادیویی »کمند«، مینو جبارزاده، ماندانا اصلانی، 
مونا صفی، عباس توفیقی، سیما خوش چشم، مهرخ افضلی، 
مروارید کریم پور، مینا شجاع و پریسا مقتدی به ایفای نقش 
می پردازند و محمدرضا قبادی فر افکتوری آن را بر عهده 
دارد. سریال »کمند« به کارگردانی میرطاهر مظلومی و 
تهیه کنندگی مهدی نمینی مقدم از فردا 2۵ آبان ساعت 
یک بامداد روی آنتن رادیو نمایش می رود و در طول هفته 

ساعت 22:3۰ از رادیو تهران پخش می شود.

تلویزیون

رادیو

مدیرگروهاجتماعیشبکهیکازجزئیاتتازهبرنامهایبااجرایسیدعلیضیاخبرداد

»فرمول یک« شبانگاهی شد


